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سینمــا 10فرهنگ وهنر  

رو بــه رو
شمسی  فضل الهی: 

بازیگری حرفه بسیار سختی است 
بازیگر سریال »بوی باران« گفت: در طی مدت سال پیش 
پیشنهادات فراوانی داشتم منتها نمی توانستم خطر کنم، 
هرچه سعی کردم که در پروژه ها حضور داشته باشم، اما کرونا 
تمامی نداشت و همین باعث شد تا اغلب آنها را رد کنم، اعتراف 
می کنم بسیار دلتنگ بازی هستم، اما نمی توانم ریسک کنم. 
شمسی فضل الهی اظهارکرد: در حال حاضر مشغول به کار 
خاصی نیستم، یعنی از همان ابتدای سالجاری به دلیل شیوع 
بیماری کرونا از کار فاصله گرفتم و ترجیح دادم بنا به شرایط 
موجود خانه بمانم. بازیگر سریال »بوی باران« با خطرناک 
خواندن بیماری کرونا اضافه کرد: بسیاری از ما شاید در ابتدا 
بیماری را جدی نگرفتیم و همین عاملی شد تا درگیر بیماری 
شویم، اگر امروز آمار تا این حد بالا رفته ما باید هوشیار باشیم 
که هیچکدام مان دیگر در امان نیستیم. بیماری باسرعت 
بالایی پخش می شود و خود من هم تعداد زیادی از افرادی 
که می شناسم شان را دیدم که به کرونا مبتلا شدند. وی درباره 
حضور جوانان در عرصه بازیگری اضافه کرد: بازیگری شاید 
از دور جذاب باشد، اما به واقع که حرفه بسیار سختی است، 
بازیگری برای هر فردی می تواند جذابیت داشته باشد، اما باید 
بگویم که این حرفه فارغ از اتفاقاتی که از دور برای آدم ها جذاب 
به نظر می رسد کار آسانی نیست. این بازیگر سینما و تلویزیون 
ادامه داد: همه فکر می کنند که دستمزد بازیگران بالاست، 
همگی ثروتمند هستند و به راحتی زندگی می کنند، اما به واقع 
این مبالغ شاید تنها برای چند نفر خاص باشد، اکثر بازیگران 
دستمزد های بسیار کمی را می گیرند و گا ها طلبشان پرداخت 
هم نمی شود. وی در همین رابطه تصریح کرد: توصیه من به 
جوانان این است که از دانشگاه شروع کنند، آموزش بازیگری 
را آکادمیک بیاموزند و هر روز کتاب بخوانند، مطالعه برای یک 
بازیگر واجب ترین اتفاق است، مطالعه دید و نگاه یک بازیگر را 
گسترش می دهد، وی را به بلوغ می رساند و از او فردی می سازد 
که به عنوان بازیگر مولف شناخته شود. بازیگر سریال »باغ 
سرهنگ« توجه به تجربیات بازیگران باتجربه را لازمه بازیگران 
جوان دانست و اضافه کرد: جوانانی که به بازیگری هستند باید 
احترام گذاشتن به پیشکسوتان خود را یاد بگیرند، همانطور 
که ما در جوانی به پیشکسوتان خود احترام می گذاشتیم، از 
تجربیات آنها استفاده کنند و سعی کنند از آگاهی آنها برای 
رشد و ترقی خودشان بهره ببرند، بازیگری هنری بی انتهاست، 
همیشه باید در حال یادگیری باشید و هیچوقت فکر نکنید که 

کار شما به عنوان یک بازیگر به اتمام رسیده است.

تئــاتر
گزارشی از مراسم تشییع پیکر علی اصغر آزادان
پدر تله تئاتر ایران به خاک سپرده شد

مراسم خاکسپاری علی اصغر آزادان از پیشکسوتان 
تلویزیون در قطعه هنرمندان بهشت زهرا)س( برگزار شد. 
مراسم خاکسپاری علی اصغر آزادان یکشنبه )۱۷اسفندماه( 
با حضور خانواده و تعداد اندکی از دوستان و علاقه مندانش 
به دلیل شرایط کرونا در قطعه هنرمندان برگزار شد. مجید 
پرکار کارگردان تلویزیون، علیرضا دباغ از مدیران سابق 
صداوسیما، هومن فاضل نویسنده و سینا سعیدیان تهیه 
کننده از جمله حاضران در این مراسم بودند. علیرضا دباغ 
که علاوه بر سابقه مدیریت در صداوسیما از دوستان مرحوم 
آزادان هم محسوب می شود، در این مراسم سخن خود را 
با شعری از سعدی »بگذار تا بگریم چون ابر در بهاران، کز 
سنگ ناله خیزد روز وداع یاران« آغاز کرد و گفت: آقای 
آزادان از پیشکسوتان تلویزیون به شمار می رفتند. ایشان از 
نسل طلایی و تکرارناشدنی تلویزیون هستند. جای خیلی 
از هنرمندان در این مراسم خالی بود. او با اشاره به اینکه 
مرحوم علی اصغر آزادان پدر تله تئاتر ایران بود، ادامه داد: 
امروز ما پدر تله تئاتر ایران را به خاک سپردیم؛ کسی که 
در دهه ۶۰ و بعد از پیروزی انقلاب اسلامی که تلویزیون 
سرگرمی خاصی نداشت، ایشان با هنرمندی خاصی که 
داشت، توانست با تلفیقی از هنر کلاسیک جهان، تله تئاتر را 
به روی صفحه تلویزیون و پیش چشم بیننده تلویزیون بیاورد 
و آن را به نمایش بگذارد. تئاترهایی از شاهکارهای ادبیات 
نمایشی جهان از »ایبسن« و »چخوف« و »تولستوی« و حتی 
»شکسپیر«؛ این نمایشنامه ها را ایشان با همکاری هنرمندان 
بزرگی در قالب تله تئاتر مقابل دوربین بردند. از علی نصیریان 
و حسن فتحی بگیرید تا آقای داریوش مودبیان، همه را 
جلوی دوربین صف کرد تا تله تئاترها را به نمایش بگذارد و در 
آن زمان این تله تئاترها حجم گسترده ای از برنامه های مورد 

علاقه مردم ایران را تشکیل می داد.
  گله هایی برای بازگشت تله تئاتر 

این کارشناس رسانه در ادامه با اشاره به فعالیت های 
مرحوم آزادان در زمینه برنامه سازی کودک، گفت: ایشان 
از هنر کودک و نوجوان غافل نبود و برنامه زیبای عروسکی 
»چاق ولاغر« را با مرحوم مسعود رسام و آقای بیژن بیرنگ 
کار کردند. ایشان از کسانی بودند که بی ادعا و با شوق فراوان 
به جوانان کمک می کردند که استعدادهای خودشان را پیدا 
و شکوفا کنند و نسل بسیاری را برای تلویزیون تربیت کردند 
و با بزرگانی مانند مرحوم آقای باغچه سرا کار بسیار بزرگی 
را در تلویزیون آموزشی انجام دادند که باید از ایشان تقدیر 
می شد. متاسفانه ایشان همیشه گله مند از صداوسیما بودند 
که چرا به تله تئاتر اهمیت چندانی نمی دهند. در بخشی 
از این مراسم خانواده مرحوم آزادان، از حضور دوستداران 
این هنرمند قدردانی کردند و اعلام شد که به دلیل شرایط 
کرونایی هزینه برگزاری مراسم صرف امور خیریه شود. این 
هنرمند در جوار مرحوم احمد پورمخبر به خاک سپرده شد. 
علی اصغر آزادان، تهیه کننده باسابقه تلویزیون پس از سال ها 
تحمل بیماری، دار فانی را وداع گفت. آزادان از تهیه کنندگان 
باسابقه در حوزه نمایش تلویزیونی )تله تئاتر( بود. او را با 
نمایش های تلویزیونی چون »ملودی شهربارانی«، »خرده 
جنایت های زن وشوهری«، »امپراطور کشتار«، »استاد 
معمار« )۱۳۸۴(، »جان گابریل بورکمن«، »ببر گراز دندان« 
)۱۳۸۴(، »مهمانی درندگان« )۱۳۸۶(، »آرامش از نوع 
دیگر« )۱۳۸۶(، »شام آخر« )۱۳۸۶( و... می شناختیم. او 
همچنین تهیه کنندگی مجموعه نوستالژیک »چاق ولاغر« 
را در اواسط دهه ۶۰ همراه با مسعود رسام و بیژن بیرنگ 

عهده دار بود.

مجید مجیدی در برنامه ویژه ورایتی که برای 
نامزد های اولیه جوایز بین المللی آکادمی اسکار 
ترتیب داده شده بود، صحبت کرد. در برنامه ای 
ویژه ۱۵ کارگردانی که فیلم هایشان در لیست 
اولیه نامزد های بخش بین المللی جوایز اکادمی 
پذیرفته شده، در مقابل یکدیگر قرار گرفتند. 
در ابتدا ۸ کارگردان صحبت کردند و در ادامه 
نیز ۷ کارگردان دیگر حضور داشتند که مجید 
مجیدی نیز در بین آنها حضور داشت. از این 
کارگردان ها در مورد مسائل مختلفی مثل این 
موضوع که چه چیزی باعث شد فیلم هایشان 
را بسازند سوال شد و در مورد تنوع در آثارشان 
بحث کردند. مجیدی در ابتدا در پاسخ به اینکه 
چرا این فیلم را ساخته است؟ گفت: بیشتر آثاری 
که ساخته ام به بچه ها و به دنیای آنها می پردازد. 
از آنجایی که دنیای بچه ها بسیار مهم است، 
آنها که آینده را می سازند و در مسائل اجتماعی 
خیلی آسیب پذیر هستند به خصوص کسانی که 
در طبقه های اجتماعی پایین تر قرار دارند. ما در 

یک منطقه ای زندگی می کنیم که اطراف مان 
افغانستان، عراق و پاکستان است و مهاجران 
زیادی در ایران زندگی می کنند. به همین دلیل 
طبقه آسیب پذیری هستند چرا که برای گذران 
زندگی، بیشتر بچه های آنها کار می کنند و مسائل 
جنگ در افغانستان و عراق در آسیب پذیری آنها 
تاثیر بیشتری دارد. او ادامه داد: البته موضوع 
بچه های کار مربوط به یک منطقه نیست و یک 
بحران جهانی است. همانطور که می دانید بیش 
از ۱۵۰ میلیون کودک کار در دنیا داریم و یک 
مساله بسیار مهم است. ما به این قشر پرداخته ایم 
که آینده آنها در خطر است و حق زندگی از 
آنها گرفته شده. امیدوارم این فیلم بتواند تاثیر 
خودش را بگذارد. مجیدی در مورد تاثیر سینما 
در برقراری روابط بین کشور ها و فرهنگ ها 
تصریح کرد: سینما، سینماگر ها و ملت ها را 
به هم نزدیک می کند و هیجان انگیز  است که 
سینما مرز نمی شناسد و اینقدر سریع انسان ها 
را به هم پیوند می دهد. با اینکه فرهنگ های 

متفاوتی داریم می توانیم مثل یک خانواده باشیم. 
از آنجایی که قهرمان های قصه من آدم های عادی 
هستند از اینکه به موفقیت برسد و در دنیا دیده 
شود و این آدم ها کشف شوند بسیار خرسند 
می شوم. مثل روح ا... زمانی که خودش بچه کار 
است و الان یک سوپراستار محسوب می شود و 
در ونیز جایزه مارچلو ماسترویانی را گرفت. اینکه 
زندگی روح ا... تغییرکرده برای من هدیه بزرگی 
است و ما می توانیم این تغییرات را در جامعه 
ایجاد کنیم. مجیدی در پاسخ به اینکه آن بخش و 
نشانه ای که از خودش در فیلم به جا گذاشته است، 
گفت: به نظر من یک کارگردان درواقع همیشه 
یک فیلم را می سازد. مثل درختی که با هر فیلم 
شاخ و برگ جدیدی پیدا می کند و آن جهانی که 
در درون خودش هست را کامل و کامل تر می کند. 
هر فیلمسازی فیلم های متفاوتی می سازد، اما 
یک هدف را دنبال می کند. من همیشه دوست 
داشتم آن دغدغه هایی که داشتم را در آثار بیاورم 

و آن را کامل تر کنم.

خسرو شهراز گفت: طی سالجاری برای همه 
ما مثل یک کابوس گذشت، کرونا امان مان را 
برید، بسیاری از نزدیکان مان جان باختند و 
هر روز آمار وحشتناکی می شنیدیم، امیدوارم 
سال جدید شر کرونا از سرمان باز شود و همه ما 
دوباره بتوانیم به راحتی زندگی و کار کنیم. بازیگر 
فیلم »ماهی وگربه« درباره وضعیت سینما در 
سالی که گذشت گفت: نه تنها سینما بلکه تئاتر 
هم وضعیت ناگواری را تجربه کرد، بسیاری از 
هنرمندان کم کار و بیکار شدند، بازیگران زیادی 
را می شناسم که شغل عوض کردند و یا در خانه 
دچار افسردگی شدند. وی در همین راستا ادامه 
داد: سینما پیش از کرونا هم مشکلات زیادی 
داشت، امیدوارم یکسال گذشته زمانی بوده باشد 
که این مشکلات مرتفع شوند، مشکلاتی مثل 
سینمای گیشه زده و ورود تهیه کنندگان نامعلوم 
به سینما این هنر را از مسیر خود دور کرده بود، 
امیدوارم کرونا دلیلی شود که سینما به وضعیت 
عادی خود برگردد. وی ادامه داد: البته کرونا پای 
سودجویان و تهیه کنندگان نامعلوم و بی سابقه 

را از سینما کوتاه کرد، افرادی که یک شبه 
تهیه کننده می شدند و صرفا با نگاه سودجویانه 
وارد عرصه سینما می شدند. این افراد به نظر من 
مشکل اصلی سینمای پیش از کرونا بودند و حال 
باید دید بعداز کرونا این افراد پایشان به طور 
کامل از سینما قطع خواهد شد یا خیر. وی درباره 
وضعیت کلی: متاسفانه برخی افراد از راه های 

نامعلومی تهیه کننده می شوند، 
این افراد به واسطه سرمایه 
خود برخورد زننده و زشتی با 
تمامی عوامل یک اثر دارند، 
این افراد نه تنها با بازیگران بلکه 
با تمامی عوامل پشت صحنه 
برخوردی ناشایست دارند. اینها 
مشکلات سینما هستند و گرنه 
بازیگران اگر احترام شان حفظ 
شود با دستمزد پایین هم کار 
می کنند. وی در همین رابطه 
خاطرنشان کرد: نکته عجیب 
در قبــال عدم تعهــد برخی 

شبه تهیه کنندگان نسبت به قرارداد ها از جا ی 
شکل می گیرد که آنها با قدرت و شهامت به 
این رفتارشان ادامه می دهند، آنها انگار به یک 
قدرت فراتر از خود که همان سرمایه است متصل 
هستند و هر وقت هم که می خواهند زیر تمام 
تعهدات خود می زنند و کسی هم نیست که 

جلوی آنها را بگیرد.

خسرو شهراز: 

سینما پیش از کرونا هم مشکلات زیادی داشت

»زخم کاری« 
مهدویان کلید خورد

جـــواد عــزتی بـا نــقــش  
آفرینی در ســریــال جــدیــد 
محمدحسین مهدویان به قــاب 
تصــویر برمی گردد. جواد عزتی 
با انتشار یک عکس، از شروع 
فیلمبرداری سریــال نمــایــش 
خــانــگی »زخــم کـاری« به 
کارگردانی محمدحسین مهدویان 
خبر داد. سریالی که بنا بر گزارش 
پایان سال فیلیمو محصول این 
سامانه است و قرار است، سال 
آینده پخشش شروع شود. جواد 
عزتی از دیماه سال گذشته و بعداز 
پایان بازی اش در »شنای پروانه« 
جلوی دوربین هیچ فیلم و سریالی 
نرفته تا پس از یکسال با سریال 
مهدویان به بازیگری برگردد. 
»زخم کاری« اولیــن فعالیــت 
محمــدحسیــن مهدویان در 

شبکه نمایش خانگی است.

 امیر تاجیک 
داور »نواهنگ« 

امیر تاجیک، خواننده ایرانی 
برای مشخــص شدن بهتــرین 
نوخواننــدگان شرکت کننده در 
مسابقه استعدادیابی خوانندگی 
»نواهنگ« در کانال آی فیلم۲ 
شبکه آی فیلم داوری می کند. 
مسابقه استعدادیابی نواهنگ به 
تهیه کنندگی فرشید محمودی، 
نمایش رقابت داوطلبان شرکت در 
مسابقه تلویزیونی شبکه آی فیلم 
برای افغانستانی های مقیم ایران 
در عرصه خوانندگی است. علاوه بر 
امیر تاجیک، محمدرضا چراغعلی 
از آهنــگســازان مــعــروف و 
مهرداد هویدا خواننده و آهنگساز 
معروف کشورمان نیز به عنوان داور 
در مسابقه تلویزیونی حضور دارند.

مرجان  اشرفی زاده:
 تولیدات سینمایی 

باید تبدیل به مرجع شوند
کارگردان فیلم سینمایی »آبجی« با بیان 
اینکه پژوهش بر آثار سینمایی تاثیر زیادی 
دارد که به نوعی یک آرم استاندارد و معیاری 
برای سنجش کیفیت و راستی یک اثر می شود، 
تولیدات سینمایی باید تبدیل به منبع مرجع 
شوند. به گزارش روابط عمومی چهارمین دوره 
جایزه پژوهش سال سینمایی، مرجان اشرفی زاده 
با اشاره به اهمیت پژوهش در آثار سینمایی 
گفت: پژوهش و نیاز به آن در سینما مساله 
مهمی است که باید به عنوان یک اصل در نظر 
گرفته شود. سینما امکانی در بازخورد و ارتباط 
با مخاطب دارد که ممکن است این ارتباط از 
سایر رسانه ها به خصوص منابع مکتوب، بسیار 
بیشتر باشد. بنابراین وقتی اثری در سینما تولید 
می شود باید این قابلیت را داشته باشد تا به اثری 
مرجع تبدیل شود. وی ادامه داد: ممکن است 
آنچه که در یک فیلم مخصوصا آثاری که فضای 
تاریخی دارند، درباره خرده فرهنگ ها هستند و 
یا شخصیت های آن اثر به یکی از مباحث علمی 
و کارشناسی مربوط می شود، برای بعضی ها 
تبدیل به یک مرجع تحقیق شوند. این کارگردان 
سینما ادامه داد: متاسفانه پژوهش در سینمای 
ایران زیاد جدی گرفته نمی شود و معمولا زمان 
زیادی را صرف این مقوله مهم نمی کنیم. از 
طرفی بودجه مناسبی نیز برای این بخش در 
نظر گرفته نمی شود و هر آنچه که در این زمینه 
اتفاق می افتد به تلاش نویسنده و گروه سازنده اثر 
برمی گردد که چقدر برای این موضوع می توانند 
زمان و یا سرمایه بگذارند و متاسفانه به صورت 
سیستماتیک این مساله چندان متداول نیست. 
وی درباره تاثیر پژوهش بر یک اثر سینمایی 
توضیح داد: قطعا پژوهش بر آثار سینمایی 
تاثیر زیادی دارد زیرا پژوهش به نوعی یک آرم 
استاندارد و معیاری برای سنجش کیفیت و 
راستی یک اثر است. باید فکر کنیم زمانی که یک 
اثر را تولید می کنیم هر آنچه از جزئیات که در 
کار دیده می شود یا درباره آن صحبت می شود، 
می تواند در جامعه به عنوان یک اثر علمی و 
مستند به آن نگاه شود و حتی ممکن است 
تبدیل به محل آموزش شود. اشرفی زاده ادامه 
داد: اگر نگاهمان به این شکل باشد طبیعتا به همه 
جزئیات احساس تعهد می کنیم و تلاش خواهیم 
کرد تا از اشتباه کردن پرهیز کنیم. البته نکته ای 
هم وجود دارد اینکه گاهی اوقات تحقیق مکتوب 
درباره موضوعات مختلف انجام می شود و به لحاظ 
تئوری تمام گروه ها می دانند با چه مساله ای باید 
روبه رو باشند اما بضاعت تولید، امکان پرداخت های 
جزئی را به گروه های سازنده نمی دهد. کارگردان 
فیلم سینمایی »آبجی« در ادامه اضافه کرد: قطعا 
دوستان محقق، فیلمنامه نویس، گروه های سازنده، 
سرمایه گذار و مدیریتی همه باید خواستار چنین 
اتفاقی در سینما و آثار سینمایی باشند. اختتامیه 
چهارمین دوره جایزه پژوهـش سال سینمایی به 
دبیری بهروز محمودی بختیاری فروردین ۱۴۰۰ 

برگزار می شود.

سریال  چهار  فصل  تصویربرداری 
»ازسرنوشت« به کارگردانی محمدرضا 
خردمندان به زودی آغاز خواهد شد. با 
پایان مرحله پیش تولید، تصویربرداری 
۴ سریال »ازسرنوشت« هفته  فصل 
آینده در تهران آغاز می شود. محمدرضا 
علی اکبر  و  کارگردانی  خردمندان 
تحویلیان تهیه کنندگی این سریال را 
به عهده دارند. همچنین بیش از نیمی از 
فیلمنامه توسط محمدمحمود سلطانی و 
روح ا... صدیقی به نگارش درآمده است و 
حدود ۲۰ قسمت از متن ها آماده است. 
به فراخور قصه بازیگران جدیدی در این 
سریال به ایفای نقش خواهند و بازیگران 
اصلی که در فصل های گذشته بازی 
می کردند نیز در این فصل از سریال 
مقابل دوربین خردمندان خواهند رفت. 
فصل چهار »ازسرنوشت« در ۳۰ قسمت 
تهیه و تولید می شود. علیرضا بذرافشان 

فصل دو این سریال را کارگردانی کرد و 
محمدرضا خردمندان کارگردانی فصل 
یک و سه را به عهده داشت. مسعود 
پاکدل، دارا حیایی، کیسان دیباج، 
فاطیمه بهارمست، مجید واشقانی، 
مریم  بلوکات،  لیلا  تفتی،  کامران 
کاظمی، فریبا نادری، علیرضا استادی، 
و  طهماسبی  مائده  صبائی،  مهدی 
علیرضا آرا، پوریا پورسرخ از بازیگرانی 
هستند که در دو فصل این سریال 
به ایفای نقش می پردازند. همچنین 
فاطیما بهارمست، مرضیه موسوی از 
بازیگران این سریال بودند. این سریال 
۵۰ قسمتی از ابتدا توسط جمعی از 
محمدمحمود  جمله  از  نویسندگان 
سلطانی، نویسندگی روح ا... صدیقی، 
سارا خسروآبادی و مسعود کرمی به 
نگارش درآمد و در ادامه نویسندگان آن 

تغییر کردند.

آغاز تصویربرداری فصل 4 »از سرنوشت«

بازیگران جدید اضافه شدند

مجید  مجیدی: 

سینماملتهارابههمنزدیکمیکند

روز هاى پایان سال مثل یه بازار شلوغه، همه کلى کار داریم که باید تا قبل سال نو انجام بشه و حواسمون هست 
که این میون چیزى رو گم یا فراموش نکنیم. درست مثل پدر و مادرى که تو یه بازار شلوغ محکم دست بچه شون 
رو مى گیرن مبادا که گم بشن، محک هم بیش از20 هزار کودك داره که دغدغه نجات زندگیشون نباید تو روزهاى 
پر هیاهوى پایان سال گم بشه. درسته که این روزها باید از هم دور باشیم تا سلامت بمونیم ولى بیایین با مشارکت 

در تأمین هزینه درمانى و حمایتى، دست فرزندان محک رو محکم تر بگیریم.   

تو هیاهوى پایان سال، دست بچه هاى محک رو محکم تر بگیریم


